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    中央研究院 廖俊智院長致詞 

我們非常幸運，在全世界都被疫情打敗

之下，台灣還能夠很高興的，大家聚集一起，

而不是透過小小電視螢幕的遠距來視訊，這

一切都有賴大家、全民的努力，這是我們的

科技成就，也是科技防疫最重要的一個根

本。科技防疫，是目前我們能夠把這個病毒

阻絕於境外的最重要關鍵，也是精準防疫的

概念。我們利用科技，制定出以科學為基礎的決策，這些政策，初期看起來

跟其他國家不太一樣，因此在過去幾個月當中，不論是報章、雜誌或社會大

家互相發表不同的看法，建議並討論該如何做等等，經過了幾個月、大家不

得不承認，我們的做法還是對的，簡單的說這就是以科學為基礎的疾病預防。 

中技社過去幾年在潘董事長的領導之下，致力於轉型，不論在科學、技

術、人才等，各方面都做了非常大的努力和貢獻，特別在人才培育，這方面

跟中研院理念一致，因為人才培育也是中研院三大法定任務之一。中研院與

中技社有多次合作經驗，今天很感動中技社除了頒發持續 58年的獎學金之

外，還特別有 AI創意競賽，這兩個獎項都是非常重要。在我年輕還是學生

的時候，就聽說過中技社獎學金，這個獎學金是同學中的佼佼者才能夠獲得

的獎學金。翻開中技社獎學金的歷史，過去中技社獎學金得主，在各行各業

中都有非常傑出的表現，有大學教授、有公司行號的負責人，也有很多政府

官員等，都曾經是中技社獎學金得主，可見這是一個非常有聲望的獎學金，

對於年輕學子是有很大的影響。中技社不只重視同學的學業成績，誠如潘董

事長講的，中技社也開始正視有創意成就的同學，特別在 AI方面，AI是中

技社重視很多面向當中，比較特殊的一個，我們都知道，AI 在過去幾年來



有非常大的進步，眼看下一個世代，人工智慧幾乎是無所不入，除了在日常

生活上有很大的應用之外，在各種工程科學的應用也將會愈來愈普及。AI

運用在中技社的鼓勵下，加上各位同學的努力，我們才看到今天的 AI創意

競賽成果。 

I myself was a foreign student in United States. I studied at United States for 

my Ph.D. degree several decades ago. Then I came back to Taiwan four years ago. 

I know it means a lot for a student to leave the country, and go to a completely 

different culture, different nation. I myself benefited from that transition a lot in 

two ways. One is scientifically I learned a lot from my university and my peers. 

And more importantly, I learned a lot from the culture exchange. And I want to 

express that the exchange is not one way. Even thought people like you would 

like to be absorbed in Taiwanese culture, absorbed in our society, we also learned 

something from you and your culture. So this is a two-way street, I think it will 

benefit for foreign student, for international student. So I am very happy to see 

CTCI Foundation created this particular scholarship award for international 

students.  

At the end of 2020, I want to wish you a very good health, and some of you 

may want to remember how we have done, and some of you may want to forget 

everything we have done in 2020, whichever way you are, I wish you a very 

pleasant 2021, and let’s look forward to our bright future, thank you. 


